
Fyresdal Kviteseid Nissedal Seljord Tokke Vinje 
Vinje

INNKALLING TIL RÅDSMØTE 

Til:    Ordførarane og rådmennene i Vest-Telemark 

Dato: Tysdag 23. mai 2023 kl. 13.00 – 18.00 

Stad:  Karl Johan Hotel i Oslo 

Kviteseid, 16. mai 2023 

Rådsmøte tysdag 23. mai 2023 

Kl. 12.00-13.00 Lunsj på Karl Johan Hotel 

Kl. 13.00-15.30 Møte i Vest-Telemarkrådet 

Kl. 15.30-16.00 Pause  

Kl. 16.00-18.00 Møte med telemarksbenken 

Venleg helsing Vest-Telemarkrådet 

Halvor Homme, regionordførar 

Anne Aasmundtveit, regionrådsleiar 



SAKLISTE 

Rådsmøte tysdag 23. mai 2023 

Sak 14/2023 Referatsaker 

- Referat førre møte

- Oppsummering av innspel til Regional strategi for alternative kollektivløsninger i

områder med lavt passasjergrunnlag, frå Vestfold og Telemark fylkeskommune

- Tilsegn om kr. 100 000 i Fjellandbruksmidlar frå Statsforvaltaren i Vestfold og

Telemark til prosjektet God agronomi i det grøne skiftet – eit forprosjekt

Sak 15/2023 Orientering 

- Oppfølging prosess rundt DPS ved Halvor Homme

Sak 16/2023 Høyringsuttale: NOU: Leve og oppleve - Reisemål for ei berekraftig 

framtid 

Sak 17/2023 Søknad Bygdevekstavtale 

Sak 18/2023 Omorganisering av Vest-Telemarkrådet til interkommunalt politisk råd 

Sak 19/2023 Markering av Vest-Telemarkrådet 30 år 

Sak 20/2023 Berekraftig mobilitet og kollektivtransport  

Sak 21/2023 Vest-Telemarkrådet sine samferdselsprioriteringar  

Sak 22/2023 Møte med telemarksbenken kl. 16.00 – 18.00 

Sak 23/2023 Eventuelt 



Referat frå møtet i Vest-Telemarkrådet 21. mars 2023 kl. 10.00-15.00 på Straand Hotel i 

Vrådal 

Tilstades:    

Regionordførar og ordførar i Nissedal Halvor Homme    

Regionvaraordførar og ordførar i Kviteseid Bjørn Nordskog   

Ordførar i Tokke Jarand Felland    

Ordførar i Fyresdal Erik Skjervagen   

Fungerande ordførar i Seljord Sondre Aasan 

Varaordførar i Vinje Tone Edland sak 8 og 9 

Kommunedirektør i Nissedal Sverre Sæter   

Rådmann i Seljord Rikke Raknes   

Kommunedirektør i Fyresdal Ulf Pedersen 

Kommunedirektør i Tokke Finn Arne Askje  

Kommunedirektør i Kviteseid Laila Thorsen  

Regionrådsleiar i VTR Anne Aasmundtveit   

Utviklingsleiar i VTR Torunn Raftevold Rue  

Rådgjevar Børge Skårdal, Skårdal Rådgiving AS 

Fylkessenterleiar i Vestfold og Telemark fylkeskommune Johannes Rindal 

Forfall: 

Ordførar i Vinje Jon Rikard Kleven 

Rådmann i Vinje Jan Myrekrok   

Regionordførar Halvor Homme ynskte velkomen til rådsmøte 

Sak 08/2023 Referatsaker 

1. Referat førre møte

2. Uttale frå Vest-Telemarkrådet knytt til nedlegging av poliklinikken ved Seljord DPS

3. Kopi skjønnsmiddelsøknader i prioritert rekkefølge

Vedtak: Referatsaker vert tatt til orientering 

Sak 09/2023 Orienteringar 

1) Møte med Sigurd Wiberg, Morten Ask og Dag Rune Kvålen i Statens Vegvesen om

pågåande arbeid og NTP.

- Det vart vist til mulighetsstudien utarbeidd etter verkstad 30. april 2019 om E341 og R41.

Studien  viste moglege prosjekt og ynskte vegforbetringar.

- Rullering av NTP skjer eit år før tida. Skal leggast fram vår 2024.

- Orientering om vegprosjekt - arm til Bergen. To dominerande vegval Sunnfast og

Hordalandsdiagonalen

- SVV ynskjer seg ei bruttoliste som dei kan velje i og rullere. Dette gjeld dei mindre

tiltaka for prioritering.

2) Møte med STHF ved klinikksjef Kjetil Christensen og avd.leiar Espen Halvorsen

- Orientering ved sjukehusleiinga:

o Det er i dag to DPSer i Telemark, men under ei leiing.

- Utfordringar er rekruttering av spesialistleger. Vikarlegar representerer det største

problemet med omsyn til økonomi, arbeidsmiljø, kvalitet m.m. Dette er bakgrunnsteppet



for at saka står der den star i dag.   

- Generelle driftsutfordringar:  

o Fråver, permisjonar, feriar, auka spesialisering er utfordringar alle stader, men 

sjukehusleiinga påstår at dette er spesielt krevjande i Seljord pga av stor grad av 

innleige av arbeidskraft i Seljord. 

o STHF har flytta pasientar frå Midt-Telemark til Skien og Notodden, dette er 

pasientar som primært soknar til Seljord. 

o På spørsmål frå fungerande ordførar i Seljord om det er pasientgrunnlaget eller 

rekrutteringa som er problemet i Seljord, fekk rådet følgjande svar: 

Drifta vert tilpassa pasientgrunnlaget i Seljord framover. Opptaksgrunnlaget for 

Seljord er Vest-Telemark og Midt-Telemark, der det største pasientgrunnlaget er i 

Midt-Telemark. I dag vert dagpasientar frå Midt-Telemark sendt til Skien. På den 

måten vert grunnlaget i Seljord svekka. Dette blir forsvart med at døgnpasientar 

frå Grenland får behandling i Seljord. 

- Partnerskapsmøte-kontakt mellom sjukehuset og politisk leiing-bør kunne nytte 

partnarskapsmøte til å orientere og halde kontakt politikarar. Føler dei blir halde litt for 

narr.  

- Bygger ned psykiatrien i Seljord - alt handlar om økonomi?  

- Samspel mellom kommunedirektørane og sjukehusdirektøren er viktig. Dette er eit sakn 

for kommunedirektørane i Vest-Telemark og er eit direkte innspel til sjukehusleiinga. 

- I følgje klinikksjefen vil ikkje ny poliklinisk struktur bety nedlegging. 

 

På neste partnarskapsmøte mellom STHF og kommunane, er kommunikasjon tema.  

Samhandlingskoordinator Kari Gro Espeland blir invitert til partnarskapsmøtet.  

 

Sjekke ut med Kari Gro om kva ho kjenner til her.  

Rune Engehult i Nome er med i partnarskapsrådet. Dette er viktig å følgje opp.  

 

Vedtak: Kari Gro Espeland, samhandlingskoordinatoren, vert kalla inn til neste møte 

i AU for å informere 

 

Sak 10/2023 Årsrekneskap og årsmelding 2022 

   

Regionrådsleiar la fram årsrekneskapen og årsmeldinga 2022. 

    

Vedtak:  

 

Vest-Telemarkrådet rår Vest-Telemarktinget til å godkjenne det framlagte forslaget  

til årsmelding og årsrekneskap 2022 under føresetnad av at revisor godkjenner  

rekneskapen 

 

Sak 11/2023 Initiativ for gjennomgripande standardheving av fv 38 Dalen - Åmot  

    

Vedtak:  

  

Vest-Telemarkrådet sluttar seg til konklusjonane i vedlagte notat frå Vestfold og Telemark 

fylkeskommune, under dette forslag til standard og overordna prioritering og forslaget om 

at det blir utarbeidd reguleringsplanar for strekning 2 og 4.  

  



Vest-Telemarkrådet ber om at arbeidet med reguleringsplanane for Fv. 38 Dalen-Åmot blir 

prioritert høgt og sett i gang så raskt som mogleg i 2024.  

  

Vest-Telemarkrådet viser elles til komande handsaming og vedtak i Tokke og Vinje 

kommunar.  

 

Sak 12/2023 Framlegg til sakliste til møte i Vest-Telemarktinget 25. april 2023 i Tokke 

 

Møte med telemarksbenken 23.mai er tema på tingmøtet. Rådet drøfta kva for tema som kan 

vera aktuelle 23. mai: 

1) NTP - Bjørn Nordskog tar for ansvar for dette temaet 

2) Statsbudsjettsaker – Erik Skjervagen tar ansvaret   

3) Kortreist kraft - bruk av kraft til industri i nærområdet der krafta vert produsert og 

nettapet redusert – Jarand Felland tar ansvaret 

   

Vest-Telemarktinget 25.april blir lagt til Straand Hotel i Vrådal.  

   

Vedtak: Vest-Telemarkrådet godkjenner sakliste til møte i Vest-Telemarktinget  

25. april 2023 

 

   

Sak 13/2023 Eventuelt 

Det kom opp to saker under eventuelt  

1) Innspel til bupliktsaker til Statsforvaltaren sitt møte i Bø 23. mars.  

Halvor Homme skal gi ein kommentar til saka i plenum. Statsforvalteren brukar 

Senja-dommen (tingrettsdom) i mange saker.  

2) Johannes Rindal, administrativ representant for Vestfold og Telemark 

fylkeskommune, opplyste om at fylkessenteret i Seljord får besøk av Hallingrådet 

27.mars kl 9-12. Hallingrådet ynskjer primært å høyre om fylkessenteret, men ynskjer 

og å få ei orientering om Vest-Telemarkrådet. Alle ordførarar i Vest-Telemark er 

velkomne til fylkessenteret for å møte regionrådet i Hallingdal. Ordføraren i Seljord 

kjem. Administrasjonen i VTR ved Anne Aasmundtveit og Torunn Raftevold Rue 

møter. 

 

 

 

  

 

 

 

 



Regional strategi for alternativ kollektivtransport i område med lågt 
passasjergrunnlag 

Oppsummering av høyringsinnspel med svar 

Regional strategi for alternative kollektivløysingar i område med lågt passasjergrunnlag har vore på 
høyring i perioden 16.06.2021 til 01.11.2021. Den offentlege høyringa er eit av fleire viktige ledd i 
prosessen med medverknad til strategien. I løpet av høyringsperioden kom det inn fem høyringssvar 
frå politiske råd, kommunar og næringsaktørar. Under følgjer oppsummering av høyringsinnspela med 
tilsvar. Strategien ble vedteke av Fylkestinget 08. mars 2023. Høyringsinnspela ble framlagt 
Fylkestinget saman med strategien. 

Generelt tilsvar 

1. Det blei oppmoda til å forenkle og gjere tydeleg språk, oppbygging og samanhengar
mellom mål, delmål og tiltak og verkemiddel. Dette er tatt til følgje.
2. Fleire aktørar har peika på enkeltstrekningar eller ruter. Strategien er eit overordna
dokument for Vestfold og Telemark, og enkeltstrekningar er ikkje ein del av mandatet i strategien.
Innspel i tilknyting til dette er vidareformidla til Seksjon for kollektiv og mobilitet.
3. Det har også kome innspel om rangering av innsatsområde. For å lykkast med måla må det
jobbast på fleire innsatsområde samtidig. Kva innsatsområde, verkemiddel og tiltak som vil vere
mest eigna for det enkelte området vil variere. Prioriteringar vil avhenge av blant anna geografi,
reisestraumar, fokuset til kommunen, årlege løyvingar, samarbeidsmoglegheiter mm.
4. Behov for samordning mellom offentlege aktørar på fleire nivå blir framheva av fleire. Dette
er svært viktig for måloppnåing. Innsatsområde 7. Samhandling og kunnskap om kollektivtransport
tar for seg dette temaet spesielt. I tillegg  er samarbeid viktig for fleire av dei andre innsatsområda,
blant anna nummer 6. Kostnadseffektive løysingar og nummer 8. Tekniske løysingar og digital
infrastruktur.

Nr Aktør Samandrag innspel Kommentar/oppfølging 

1 Sandefjord 
Lufthavn 
AS, Torp 

Sandefjord Lufthavn påpeikar viktigheita 
av eit godt og mest mogleg saumlaust 
kollektivtilbod til/frå flyplassen. Det er 
viktig at dei regionale ekspressbussane 
er føreseielege og formålstenlege. 
Skyttelbussen mellom Torp stasjon 
(Råstad) og flyplassterminalen må 
opplevast trygt og stabilt av dei reisande. 

Innspelet blir tatt til 
orientering, og blir tatt med i 
vidare arbeid. 

Saumlause reiser er viktig 
for utviklinga av 
kollektivtransporten. Dette 
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  Framhevar spesielt at fram til ny 
togstasjon er etablert, er det viktig å 
behalde dei kollektivløysingane som er 
etablerte og kjende for dei reisande i 
regionen vår, i høve til inngått Klimaavtale 
mellom lufthamna og fylkeskommunen. 

blir blant anna omtalt under 
hovudprinsippet i strategien 
for ruteplanlegging, og 
innsatsområde 2. Lokale ruter 
og av-og-til-ruter, og 3. 
Korrespondanse med 
regionsruter. 

2 Vest- 
Telemarkrådet 

Eit godt kollektivtilbod og 
ekspressbusstilbod både til og gjennom 
regionen er avgjerande for positiv 
utvikling i Vest-Telemark. 
Ekspressbusstilbodet er ryggmargen i 
kollektivtilbodet. Betre samordning og 
samarbeid mellom ulike offentlege 
etatar og nivå når det gjeld 
koordinering av ulike transportbehov. 

 
Fylkeskommunen må sjå nærare på 
korleis teknologi kan nyttast til å tilby 
ulike former for bildelingstenester, og 
sjå det i samanheng med resten av 
kollektivtilbodet. Fylkeskommunen bør 
få ansvar for å samordne meir av det 
offentlege transporttilbodet, inkludert 
drosjenæringa. 

 
Vest-Telemarkrådet saknar ei sterkare 
kopling til arbeidet med nullvisjon og 
trafikktryggleik, og peikar blant anna på 
haldningskampanjar retta mot 
ungdom/unge vaksne, og regional 
skyssordning på kveld og helg. 

Vurderingane frå Vest- 
Telemarkrådet blir tatt med i 
vidare arbeid med 
kollektivtilbod i distrikta. 

 
Trafikktryggleik er eit 
kontinuerleg, pågåande arbeid 
som fylkeskommunen jobbar 
samanhengande med gjennom 
året. Viser i samband med 
dette til arbeidet med Regional 
plan for trafikktryggleik. 

 
Når det gjeld dei konkrete 
punkta frå Vest- 
Telemarksrådet blir dekt 
haldningskampanjar retta mot 
målgrupper av innsatsområde 
9. Marknadsføring og 
haldningsskapande arbeid. 
Regional skyssordning blir 
omtalt under innsatsområde 6. 
Kostnadseffektive løysingar. 

 
Sjå elles generelt tilsvar. 

3 Nome og Midt- 
Telemark 
interkommunale 
politiske råd 

1. Understrekar at den mest 
avgjerande faktoren for å lykkast med å 
betre tilbodet er tett samordning og 
samarbeid mellom ulike offentlege 
etatar og nivå, og dessutan 
erfaringsinnhenting frå passasjerane i 
områda det dreier seg om. 

2. Regionen er avhengig av vidare 
fokus og samarbeid om gode og 
innovative kollektivløysingar i 
periodane med høgt turistvolum. 

Vurderingane frå Nome- og 
Midt-Telemark 
Interkommunale politiske råd 
blir tatt til orientering, og blir 
tatt med i det vidare arbeidet 
med kollektivtilbodet. 

 
Digital utanforskap, 
tilgjengelegheit for alle og 
medverknad er svært viktig for 
fylkeskommunen. Krav til 
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  Forslag om «labbebuss» som tar med 
seg gjestar frå campingplassar og 
bubilplassar til attraksjonar. 

3. Minne om at utviklinga må skje 
med den reisande i fokus. 
Passasjerane må oppleve tilbodet som 
tilgjengeleg og reelt, som noko dei 
faktisk klarer å bruke. 

4. Handlingsplanen kan vere meir 
aggressiv i forhold til marknadsføring av 
tilboda som allereie finst i område med 
lågt passasjergrunnlag. 

5. Peikar på at eit godt 
kollektivtilbod er viktig for integrering 
av flyktningar. 

6. Har konkrete innspel frå 
ungdomsråda om 
forbetringsmoglegheiter, som tidlegare 
er overleverte fylkeskommunen. Desse 
omhandlar blant anna Informasjon, 
billettløysing, fleire aktørar med ulike 
reglar, trengsel, kostnader, uvisse rundt 
tidspunkt for avreise, dårleg tilbod 
mellom Telemark og Vestfold, betre 
marknadsføring mm. 

7. Einig i at det er eit større 
potensial for pendlarreiser enn det som 
er i dag. Understrekar viktigheita av 
solid internett- og telefondekning i 
bussen slik at passasjerar kan jobbe 
undervegs, og saumlause 
reisemoglegheiter. 

8. Generelt påpeikar innsendar at 
strategidokumentet ikkje har klart 
språk, og gjerne kan forkortast og 
strammast opp. 

universell utforming er 
lovpålagd. Innspelet er tatt til 
følgje, og digital utanforskap 
er framheva tydelegare enn i 
høyringsutkastet. Dette gjeld 
under Andre føringar i kapittel 
1, og i verktøyboksane for 
blant anna innsatsområde 5. 
Lokalisering og kollektiv 
infrastruktur, Innsatsområde 
7. Samhandling og kunnskap 
om kollektivtransport, og 
innsatsområde 8. Tekniske 
løysingar og digital 
infrastruktur. 

 
Innspelet om integrering av 
flyktningar blir tatt med i 
vidare arbeid. I tillegg er det 
innarbeidd eit eige punkt og 
stat og fylkesansvar for 
lokalisering av blant anna 
flyktningmottak under kapittel 
5 Lokalisering og kunnskap og 
kollektivtransport. 

 
Innspela frå ungdomsrådet er 
tatt med i arbeidet. Ulike 
punkt blir omfatta av ulike 
innsatsområde. Mange av 
punkta dreier seg om 
informasjonsarbeid, som blir 
omfatta av innsatsområde 9. 
Marknadsføring og 
haldningsskapande arbeid. 

 
Sjå elles  generelt tilsvar. 

4 Tønsberg 
kommune 

Tønsberg kommune saknar ei 
grunngjeving for kvifor dei ulike 
innsatsområda er prioriterte, sett opp 
mot mål og delmål definert i planen. Dei 
saknar også fokus på korleis kommunen 
og fylkeskommunen saman og/eller 
kvar for seg kan leggje til rette for 
effektive og trygge overgangar mellom 
alternative 

Vurderingane blir tatt til 
orientering, og blir tatt med i 
det vidare arbeidet. 

 
Tiltak for tilrettelegging av 
overgangar mellom 
kollektivløysingar og andre 
grøne reisemidlar, og dessutan 
utvikling av knutepunkt, vil 
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  kollektivløysingar og andre grøne 
reisemidlar. I tillegg ber dei strategien 
gjere greie for korleis fylkeskommune 
og kommune kan samarbeide om å 
utvikle nær- og lokalsenter til 
knutepunkt- og/eller mobilitetspunkt 
for alternative kollektivløysingar, og 
dessutan at handlingsdelen beskriv kva 
tiltak og tenester som bør prioriterast i 
nær- og lokalsentera. 

 
Kommunen meiner at arealplanlegging 
ikkje bør vere eit fylkeskommunalt 
innsatsområde for denne strategien, då 
dette blir varetatt gjennom RPBA og 
kommunale planar. Verkemiddel og 
tiltak bør etter deira oppfatning 
primært omfatte samferdsels- og 
mobilitetstiltak, med evt. Punkter som 
blir spelt inn for vurdering i fylkets og 
kommunanes rullering av arealplanar. 
For verkemiddel som er føresette sett i 
verk av andre partar, bør det komme 
fram korleis fylkeskommunen vil initiere 
og støtte dette med ressursar 

vere avhengig av 
fokusområda til 
kommunane, sjå generelt 
tilsvar. 

 
Døme på 
samarbeidsmoglegheiter er 
omtalte blant anna under 
innsatsområde 7. Samhandling 
og kunnskap om 
kollektivtrafikk, under 
innsatsområde 5. Lokalisering 
og kollektiv infrastruktur og 
innsatsområde 9. Tekniske 
løysingar og digital 
infrastruktur. Det blir elles vist 
til arbeidet med Regional 
sykkelstrategi for Vestfold og 
Telemark. 

 
Strategien framhevar tiltak 
utanfor samferdsel fordi 
måloppnåing berre vil skje om 
det blir jobba på tvers av fag, 
sektorar og nivå. Dette gjeld 
også arealplanlegging. For å 
sikre flest mogleg 
tilgjengelegheit til 
kollektivtilbodet er det heilt 
nødvendig med ei 
formålstenleg arealutvikling. 
Fortetting av bygdesenter er 
like viktig som å fortette i 
byane. Spreidd utvikling av ein 
kommune gir mindre 
reisestraumar og dermed 
lågare kollektivtilbod. Sjølv 
om ansvaret for 
arealplanlegging i hovudsak 
ligg til kommunane, er det 
viktig at fylkeskommunen er 
tydeleg i rolla si og ser 
samanhengen mellom areal 
og transport for best mogleg 
måloppnåing. Med bakgrunn i 
innspelet er dette gjort 
tydeleg i strategien. 

 
Økonomiske løyvingar, 
økonomiplan og dessutan 
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årlege budsjettprosessar, 
og ønske om samarbeid 
og spleiselag vil påverke  
prioriteringane og 
ressursbruken frå 
fylkeskommunen. 

5 Holmestrand 
kommune 

Kollektivtilbodet er viktig verktøy for å 
binde den nye kommunen saman og 
sikre tilgjengelegheit til alle dei tre 
sentra og begge dei vidaregåande 
skulane. 
Tilgjengelegheita til dei to stasjonane er 
svært avgrensa for dei som bur utanfor 
dei sentrumsnære områda, dersom ein 
ikkje har bil. Holmestrand kommune 
peikar på at dei har store utfordringar 
med manglande kollektivtilbod. Rundt 
ein femdel av innbyggjarane er ifølgje 
kommunen utan tilbod store delar av 
døgnet. Fører til manglande sosial 
inkludering, manglande deltaking i 
samfunnet og trugar eksistensen til 
bygdesamfunna utanfor dei etablerte 
sentra. 

 
Kommunen ber om avklaring av vidare 
behandling av strategien på bakgrunn 
av at Vestfold og Telemark 
fylkeskommune skal delast frå 1. januar 
2024. 

Innspelet til kommunen blir tatt 
med i vidare arbeid med 
kollektivtrafikk i område med 
lågt passasjergrunnlag. 

 
Fylkesdirektøren tilrår at 
strategien blir vidareført i 
dei to nye fylka etter 1.1. 
2024. 
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975476588 VEST-TELEMARKRÅDET

Mobilnummer E-postadresse
959 08 440 tr@vt-radet.no

 Kontonummer **** ** 03724

Vedtaksdato Vedtaket er gjort av Søknadsdato Vår referanse
10.05.2023 Statsforvaltaren i Vestfold og Telemark 28.04.2023 2023/4688, Agros 230887

Tilsagn om fjellandbruksmidler fra Statsforvaltaren i Vestfold og 
Telemark til prosjektet God agronomi i det grøne skiftet - eit 
forprosjekt
Vi viser til søknaden dykkar datert 28.04.2023 om tilskot til God agronomi i det grøne skiftet - eit 
forprosjekt. De søkjer om 100 000 kroner.

Vedtak
Statsforvaltaren tildeler inntil 100 000 kroner i tilskot til prosjektet God agronomi i det grøne 

 skiftet - eit forprosjekt. Godkjende totale kostnader for prosjektet er 140 000 kroner. Det utbetalte 
tilskotet kan ikkje vere på meir enn 71,4 prosent av prosjektets faktiske kostnader.

Fristen for å gjennomføre prosjektet og rapportere er 01.12.2024.

Grunngjeving for vedtaket
Statsforvaltaren har vurdert prosjektet med grunnlag i utlysingsteksten for denne 
søknadsomgangen og dei retningslinjene som gjeld for tilskot til tiltak innanfor fjellandbruket for 
Vestfold og Telemark.

Vi ynskjer å sjå prosjektet i samanheng med andre satsingsområde vi har for landbruket og ber om 
at sakshandsamar for fjellandbruksmidlane og kan delta som observatør i prosjektet.

Rapportering og utbetaling
Prosjekteigaren skal sende sluttrapport og førespurnad om utbetaling til Statsforvaltaren. Før 
rekneskapen slik at Statsforvaltaren kan samanlikne han med kostnadsoverslaget og 
finansieringsplanen i søknaden. Før opp utgifter utan meirverdiavgift dersom denne blir refundert i 
avgiftsrekneskapen til prosjekteigaren.

Tilskotet vil bli betalt ut når Statsforvaltaren har godkjent sluttrapporten og sluttrekneskapen.

Vilkår

Dersom prosjekteigaren ønskjer å endre tiltaket eller få utsett rapporteringsfristen, må 
prosjekteigaren søkje Statsforvaltaren. Prosjekteigaren må grunngje endringar eller behovet 
for utsett frist og ved behov leggje fram oppdatert prosjektskildring og budsjett.



Side 2 av 2

Dersom prosjekteigaren avsluttar prosjektet eller ikkje gjennomfører det etter planen, må 
Statsforvaltaren få melding om det. Statsforvaltaren kan trekkje tilbake heile eller delar av 
tilskotet dersom prosjektet ikkje blir gjennomført som planlagt.
Statsforvaltaren kan krevje tilbakebetaling av heile eller delar av det utbetalte tilskotet 
dersom prosjekteigaren ikkje har gjennomført prosjektet i samsvar med føresetnadene.
Statsforvaltaren føreset at resultata frå prosjektet er tilgjengelege for alle interesserte, og at 
Statsforvaltaren står fritt til å formidle dei. I omtalar av prosjektet skal de opplyse at 
prosjektet er støtta med middel frå Statsforvaltaren.

Klagerett
De kan klage på dette vedtaket til Landbruksdirektoratet. Send klaga til Statsforvaltaren i Vestfold 
og Telemark. Vi vil sende saka vidare til Landbruksdirektoratet dersom vi ikkje gjer om vedtaket. 
Klagefristen er tre veker etter at de har motteke dette brevet, jf. forvaltingslova § 29. De kan òg be 
om å få sjå dokumenta i saka, jf. forvaltingslova § 18 og § 19.

Med helsing
Statsforvaltaren i Vestfold og Telemark

Saksbehandla av: Kari Mette Holm
Godkjend av: Ingunn Haldorsen Sømme



Vest-Telemarkrådet Rådsmøte 23. mai 2023 

Sak 16/2023 Høyringsuttale til NOU 2023:10  Leve og oppleve – 

Reisemål for ei berekraftig framtid 

Bakgrunn 

Nærings- og fiskeridepartementet har sendt ut Reisemålsutvalet si utreiing NOU 2023:10 – 

Leve og oppleve – Reisemål for ei berekraftig framtid på høyring med svarfrist 30. juni 2023. 

Sjå NOU 2023:10 Leve og oppleve 

Reisemålsutvalet vart oppnemnt i statsråd 26. august 2021 for å foreta ein heilskapleg 

gjennomgang av relevante rammevilkår for utviklinga av reiselivsaktivitet i norske 

kommunar. Utvalet vart bedt om å foreta en heilskapleg gjennomgang av kommunane sitt 

handlingsrom m.a. når det gjeld å styre besøk, forvalte lokale fellesgode og finansiere desse 

og andre reiselivsrelevante tenester. Utvalet har vurdert at for å drive reisemålsutvikling 

lokalt, avheng i stor grad av kommunane sitt økonomiske og juridiske handlingsrom, som 

staten set rammene for. Utvalet vart bedt om å sjå nærare på følgjande seks problemstillingar: 

besøksforvalting (knytt til natur- og kulturressursar), finansiering og forvaltning av 

fellesgode, tilgjengelegheit, regulering av cruisetrafikk, destinasjonsleiing og samarbeid på 

reisemålet og klimarisiko. 

Utgreiinga inneheld 39 tilrådingar/tiltak. 

Utvalet legg vekt på at reiselivet må bli utvikla på ein måte som skaper attraktive 

lokalsamfunn for både lokalbefolkninga og dei besøkande, og at reisemålsutviklinga difor må 

skje gjennom eit systematisk arbeid der både offentlege myndigheiter, næringa og 

lokalsamfunn deltek. Utvalet meiner at Noreg må ha eit reiseliv som bidrar til å løyse 

berekraftsutfordringane gjennom å redusere klimagassutslepp, beskytte og gjenoppbygge 

natur- og kulturarven, samtidig som næringa blir meir lønsam. For å få til dette meiner utvalet 

at det er viktig å styrke samarbeidet på reisemåla, gjennom å etablere ei brei samansett 

reisemålsleiing. Finansiering av fellesgode har over lang tid vore ei utfordring for norsk 

reiseliv. Utvalet meiner at besøkande må vera med å ta vare på natur- og kulturgodane som 

dei har glede av. For å bidra til reisemålsutvikling i heile landet tilrår utvalet at det blir innført 

eit nasjonalt besøksbidrag, som skal bli forvalta regionalt og lokalt. 

Utvalet meiner at reisemålsleiinga saman må utarbeide strategiar eller prioriteringar for 

utviklinga av reisemålet, som blir forankra i kommunanes planverk. Utvalet tilrår at tilgang 

på midlar frå besøksbidraget vert knytt til ein lokal besøksstrategi. Strategien må vise ønska 

utvikling for reisemålet og kva for tiltak som trengst for å styre besøksstrøymane og ta vare 

på fellesgoda. 

https://www.regjeringen.no/contentassets/1d876bb6e74642908297a9e2bc981118/no/pdfs/nou202320230010000dddpdfs.pdf


Som svar på mange av dei utfordringane som blir omtalt i utreiinga, foreslår utvalet ein ny 

modell for organiseringa av berekraftige norske reisemål. Modellen består av følgjande 

hovudelement: 

1. Det vert etablert ei reisemålsleiing som er tilpassa lokale forhold og forankra i

kommunane.

2. Reisemålsleiinga får i oppdrag å drive strategisk besøksforvaltning og handtere

utvikling og drift av fellesgode på det enkelte reisemål, basert på ein brei forankra

besøksstrategi.

3. Arbeidet med reisemålsleiing, besøksforvaltning og fellesgode vert finansiert

gjennom eit besøksbidrag som blir henta inn nasjonalt, men som blir forvalta regionalt

og lokalt.

Besøksforvaltning inneber å utvikle strategiar og nytte ulike verktøy for å forebygge og 

unngå uønskte konsekvensar av besøk på naturmiljø, kulturmiljø og/eller lokalsamfunn og 

auke den sosiale, kulturelle, økonomiske og miljømessige verdiskapinga av besøk.  

Vidare meiner utvalet at kommunane må ha ei sentral rolle i reisemålsleiinga.  

Utvalet anbefaler at det blir etablert ei ordning med nasjonal innkreving av besøksbidrag. 

Eit viktig prinsipp er at midlane må øyremerkast til finansiering av investeringar, drift og 

vedlikehald av fellesgode for tilreisande og fastbuande. 

Høyringsuttale 

Dei foreslåtte tiltaka er både viktige og relevante for å sikre at reiselivet i Noreg blir meir 

berekraftig i tråd med naturavtala som seier mellom anna at vi innan 2030 skal verne og 

bevare 30 prosent av hav- og naturområde, restaurere 30 prosent av øydelagd natur og stanse 

utrydding av artar (FN-sambandet, 2022). Reiselivet har i likheit med andre næringar eit 

ansvar for å bidra til at berekraftsmåla vert nådde.  

For utvikling av eit meir berekraftig og attraktivt reiseliv i Norge, er det viktig for både 

nasjonale og internasjonale turistar og innbyggjarar at det blir jobba meir heilskapleg, 

målretta og konstruktivt med reiselivsnæringa  

Utgreiinga gir gode analysar og argument for korleis dette ansvaret kan bli tatt på alvor 

gjennom ei meir aktiv og samordna besøksforvaltning og reisemålsutvikling som involverer 

alle relevante aktørar på lokalt, regionalt og nasjonalt nivå. Ikkje minst vert det sett krav til 

betre samarbeid mellom offentlege styresmakter og private aktørar. 

Utgreiinga syner ein god balanse mellom å fremje reiselivet som ei viktig næring for 

verdiskaping og sysselsetjing, og å ivareta natur- og kulturverdiar som grunnlaget for 

attraktive reisemål.  

Utgreiinga tek omsyn til dei ulike utfordringane og moglegheitene som finst i dei forskjellige 

typar reisemål i Noreg, frå storbyar til fjell- og kystområde.  



Vi støttar utvalet sitt forslag om at fylkeskommunen vil vera den riktige aktøren til å forvalte 

finansieringsordninga, og at bruken av midlane må bli basert på nasjonale kriterium, men at 

det samtidig må være stort handlingsrom til å finne lokale løysningar på utfordringar med 

fellesgode. 

Utgreiinga og dei strategiske grepet utvalet foreslår er i tråd med reiselivsprosessane Vest-

Telemarkkommunane jobbar med: Merket for berekraftig reisemål, ei ordning utvalet meiner 

må bli styrka og vidareutvikla, og Felles reiselivsstrategi for Vest-Telemark.  

Framlegg til vedtak: Vest-Telemarkrådet vedtek høyringsuttale til NOU 2023:10 – Leve og 

oppleve – Reisemål for ei berekraftig framtid slik den ligg føre 



Vest-Telemarkrådet       Rådsmøte, 23. mai 2023 
 
 
Sak 17/2023 Søknad Bygdevekstavtale 
 
Bakgrunn for saka: 
Regjeringa varsla i Hurdalsplattforma ei satsing på bygdevekstavtaler: 
 
Side 34 under overskrifta «En bedre distriktspolitikk» står det m.a.: 
Distriktspolitikken må forsterkes og fornyes. Regjeringen vil føre en politikk for sterkere 
fellesskap, vekst og utvikling i hele landet der by og land går hand i hand. Vi vil sette i gang 
nye tiltak for å skape optimisme og fremtidstro i hele Norge. I regjeringens distriktspolitikk er 
arbeid og velferd det aller viktigste. Hvis folk skal bo i og flytte til distriktene, må viktige 
tjenester som barnehage, skole og helsetilbud være i nærheten. Alle innbyggere skal ha 
tilgang til bredbånd og god kritisk infrastruktur som vei og ferge. For å utnytte mulighetene i 
nord må befolkningsnedgang snus til befolkningsvekst. De personrettede tiltakene i 
tiltakssonen i Finnmark og Nord-Troms må evalueres, og et program for utprøving av nye 
tiltak i distriktspolitikken blir særlig viktig for denne landsdelen. 
Regjeringen vil legge frem en melding for Stortinget om distriktspolitikk, der anbefalinger 
gitt av Norman- og Brandtzæg-utvalgene blir fulgt opp. Regjeringen vil også gjennomgå 
dagens distriktspolitiske virkemiddelapparat for å sikre at det fungerer best mulig. Et 
hovedvirkemiddel i distriktspolitikken er den differensierte arbeidsgiveravgiften, og vi vil 
videreføre og jobbe for å utvide ordningen.  
 
Regjeringen vil innføre en pilotordning med bygdevekstavtaler. Dette skal være et nytt 
distriktspolitisk virkemiddel for utvikling, vekst og langsiktige rammer som styrker næringsliv 
og bosetting i Distrikts-Norge. Dette skal være langsiktige avtaler mellom staten og 
distriktskommuner med særlig behov for støtte til næringsutvikling. Piloten skal bestå av én 
til to avtaler per fylke. 
 
Det vart løyvd 10 mill. kroner i første runde med bygdevekstavtaler hausten 2022. Vest-
Telemarkrådet søkte hausten 2022, men fekk avslag. I første runde vart kommunar i 
Finnmark og Trøndelag prioriterte. For 2023 er det løyvd 15 mill. kroner.  
 
Det overordna målet for bygdevekstavtalene er å bidra til busetjing, tilgang på kompetent 
arbeidskraft og framtidsretta næringsutvikling i dei minst sentrale delar av distrikts-Noreg. 
 
Vest-Telemarkrådet ynskjer å søkje på nytt i 2023. Næringskollegiet i Vest-Telemark har 
kome med gode innspel. Ei arbeidsgruppe som består av administrasjonen i Vest-
Telemarkrådet, næringssjefen i Kviteseid og nærings- og samfunnsutviklaren i Tokke har 
arbeidd med å konkretisere innhaldet i ei mogleg avtale. I prosessen har det vore 
administrativ dialog med Vestfold og Telemark fylkeskommune og Statsforvalteren i 
Vestfold og Telemark. 
Kommunal- og distriktsdepartementet lyste ut Tilskuddsordning for utprøving av 
bygdevekstavtaler  16. mars 2023. I fase 1 blir det ikkje lyst ut midlar til sjølve avtala, men til 
prosessen fram mot ei mogleg avtale. Kommunar i sentralitetsklasse 6 (Vinje, Tokke, 
Fyresdal og Nissedal) og 5 (Kviteseid og Seljord) kan søkje. Eit sentralt kriterium er at 
kommunane må vise til dokumenterte utfordringar som demografisk ubalanse, sårbar 
næringsstruktur med meir.  
 

https://www.regjeringen.no/no/tema/kommuner-og-regioner/regional--og-distriktspolitikk/bygdevekst/id2920386/
https://www.regjeringen.no/no/tema/kommuner-og-regioner/regional--og-distriktspolitikk/bygdevekst/id2920386/


Departementet vektlegg samarbeid med statsforvaltar og fylkeskommune i prosessen. 
Dersom det ikkje ligg føre oppdatert samfunnsdel av kommuneplanen, må kommunane 
forplikte seg til å lage oppdatert samfunnsdel før inngåing av avtale med staten. 
 
Det er ikkje krav om kommunal medfinansiering i fase 1. Søknadsfristen er 23. juni 2023. 
 
Vurdering: 
Vest-Telemark har kommunar som passar godt inn i regjeringa sine ambisjonar og kriterium 
for bygdevekstavtaler. Som ein ser av vedlagd søknad, har regionen utfordringar både når det 
gjeld folketal og demografi. Det har vore svak utvikling i tal arbeidsplassar (offentleg og 
privat sektor samla) dei siste 20 åra, fleire næringar opplever rekrutteringsutfordringar, og 
behovet for kompetanse er stor. Vest-Telemark er godt budde for å gå vidare i dette arbeidet. 
Sjølv om utlysinga ikkje går direkte inn på ei ferdig avtale, er arbeidet som er lagt ned for å 
førebu ei eventuell avtale nyttig å ha med seg inn i den vidare prosessen, og utkast til søknad 
byggjer på dette. 
Basert på utfordringane, byggjer søknaden på at avtala som blir utarbeidd har fokus på dette:  

• Forslag til verkemiddel for stimulering av bustadbygging i regionen (forslag om å bli 
ein pilot på særskilt ordning).  

• Positiv folketalsutvikling 
• Vekst i tal arbeidsplassar i privat sektor 
• Fleire faglærte i offentleg sektor 
• Minst 20 fleire statlege arbeidsplassar 

 
I søknaden er det lagt opp til at prosessen med å utvikle ei bygdevekstavtale for kommunane i 
Vest-Telemark blir organisert gjennom ei styringsgruppe og fire arbeidspakkar med kvar si 
prosjektgruppe etter tema/måla som er lista opp over. 
For å sikre framdrift og god prosess er det naudsynt med ein dedikert prosjektleiar, og det blir 
lagt opp til å få på plass denne så raskt som mogleg. Det er føremålstenleg at prosjektleiaren 
er knytt til administrasjonen i Vest-Telemarkrådet. 
Arbeidet i styringsgruppa og prosjektgruppene vil kreve god samordning, og det vil òg bli 
behov for møte/innspel med andre aktørar. Det er viktig å orientere kommunestyra 
undervegs, og det blir i tillegg lagt opp til rapportering i Vest-Telemarkrådet. 
Det er i søknaden lagt opp til ei eiga regional samling med ungdomsråda, noko vi har god 
erfaring med frå liknande prosessar. Å skulle gå inn i dette arbeidet vil forplikte kommunane 
når det gjeld tidsbruk og deltaking i styrings-/prosjektgruppe. Samstundes vil gevinsten 
gjennom ei bygdevekstavtale med staten vere betydeleg. Dersom ein ikkje skulle oppnå ei 
avtale, vil kunnskapen og tiltaka som kjem fram i prosessen vere svært verdifulle i vidare 
planarbeid og andre kommunale og regionale satsingar. Det er likevel eit heilt sentralt poeng 
at suksessen til ei bygdevekstavtale vil avhenge av staten si vilje og evne til å forplikte seg til 
konkrete satsingar på ulike felt, og at statlege etatar samordnar seg for å mogleggjere dette. 
Søknaden legg opp til ein kostnad for fase 1 på kr 1 500 000 som er søkt fullfinansiert av 
staten. 
 
Det vil bli kunne gjort mindre endringar i sjølve søknaden som ligg ved.  
 
Konklusjon: 
NN kommune, saman med dei andre kommunane i Vest-Telemark, støttar opp om at det blir 
sendt ein søknad om bygdevekstavtale for Vest-Telemark. 
 
Innstilling frå rådmannen/kommunedirektøren: 



NN kommune støttar arbeidet med bygdevekstavtale for kommunane i Vest-Telemark og at 
det blir sendt ein søknad til Kommunal- og distriktsdepartementet i tråd med dette. 
 
Framlegg til vedtak: Vest-Telemarkrådet rår kommunane i Vest-Telemark til å støtte  

opp om at det blir sendt ein søknad om bygdevekstavtale  
 
 



Vedlegg til sak 17/2023 

SØKNAD FASE 1: BYGDEVEKSTAVTALE VEST-TELEMARK 

Kommunane Fyresdal, Nissedal, Vinje, Tokke, Seljord og Kviteseid 

Koordinator: Vest-Telemarkrådet 

Kommunane Fyresdal, Nissedal, Vinje, Tokke, Seljord og Kviteseid søker med dette 

Kommunal- og distriktsdepartementet om utvikling av ei bygdevekstavtale for Vest-

Telemark fase 1. Fire av seks kommunar ligg i sentralitetsklasse 6. Dei to andre ligg i 

sentralitetsklasse 5.   

Vestfold og Telemark fylkeskommune og Statsforvaltaren i Vestfold og Telemark har delteke 

på digitale og fysiske arbeidsmøte, kome med innspel til søknaden og støttar opp om arbeidet 

med bygdevekstavtale. 

Om Vest-Telemark 

Vest-Telemark er fornybar vasskraft, karbonlager i skog og høgteknologiske IT-bedrifter.  

Vest-Telemark er flott natur, rotfesta kultur og attraksjonar i verdsklasse. 

Vest-Telemark er knutepunkt mellom aust, vest og sør. Ein plass mange besøker eller køyrer 

gjennom. Tenk om fleire hadde busett seg her? 

Vest-Telemark er gode på samarbeid. Vest-Telemark er ein naturleg region der ein har felles 

bustad- og arbeidsmarknad. Vi har eit etablert regionsamarbeid, og kommunane møtest i 

tematiske forum og nettverk for å utvikle tenestene. I tillegg samarbeider dei seks 

kommunane om barnevern, PPT, brann, kraft, bygg, reiseliv, velferdsteknologi og 

digitalisering. Den einaste SIVA-næringshagen i fylket har hovudkontor i Vest-Telemark. 

Regionen har ein fleirkjernestruktur med seks kommunesenter som utfyller kvarandre og har 

ulike funksjonar og tilbod.  

Gjennom deltaking i byregionprogrammet fase 2 (2015 – 2018) såg ein moglegheiter i 

fleirkjernestrukturen. Kommunane hausta mange erfaringar og la eit godt grunnlag for å 

samarbeide inn i nasjonale program og satsingar. Vi har kommunar som brenn for å styrke 

rolla si som samfunnsutviklar.  

Fyresdal har fram til no vore ein omstillingskommune, men avsluttar dette i 2023. Nissedal 

og Kviteseid har planar om å søkje om bli omstillingskommunar. Ei bygdevekstavtale vil 

kunne styrke og trekkje vekslar på dette arbeidet. 



 

 

Utfordringsbildet 

1. Synkande innbyggartal 

 

Kjelde: SSB 

Innbyggjartalet i heile Vest-Telemark var ved inngangen til 4. kvartal år 2000 på 14 757. På 

same kvartal i år 2022 var folketalet gått ned til 13 938. Dette er ein nedgang på 819 

personar; noko som utgjer ca 5,55 % reduksjon i folketalet på 20 år. 

Telemarksforskning sitt scenario for 2040 viser ein ytterlegare reduksjon på 5,9 % fram mot 

2040, eller den 5. dårlegaste prognosa blant norske regionar. 

(https://regionalanalyse.no/artikkel/prognose2021)  

 

 

 

 

2000K4 2022K4

K-3820 Seljord 2941 2931

K-3821 Kviteseid 2679 2421

K-3822 Nissedal 1463 1435

K-3823 Fyresdal 1360 1208

K-3824 Tokke 2474 2166

K-3825 Vinje 3840 3777
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4.kvartal 2000 og 2022

Folketal 4.kvartal 2000 og 2022 for kommunane i Vest-Telemark

K-3820 Seljord K-3821 Kviteseid K-3822 Nissedal

K-3823 Fyresdal K-3824 Tokke K-3825 Vinje

https://regionalanalyse.no/artikkel/prognose2021


 

 

Her er oversikt over sentralitetsindeks, innbyggjarar og status for samfunnsplanane i 

søkjarkommunane:  

Kommune Sentralitet Innbyggjarar ved 

inngangen til 2023 

Status samfunnsplanar 

Fyresdal 6 1208 Ny 2023-2035 

Kviteseid 5 2421 2018-2030 

Nissedal 6 1435 2020-2031 

Seljord 5 2931 2017-2029 

Tokke 6 2166 2016-2028 

Vinje  6 3777 2016-2035 (prosess med rullering 

på gang) 

 

2. Bustader og bustadbygging – utfordringar i regionen 

Det er stor mangel på eigna bustader i alle kommunane i Vest-Telemark. Ein del av dei husa 

som ligg til sals på t.d. finn.no, viser ein del eldre bygg som treng oppgradering. 

Småbruksprosjektet (starta i 2020) som vi har stått samla om saman med tre andre kommunar 

(Drangedal, Hjartdal og Tinn), viser at det er stor etterspurnad etter småbruk og gardar. 

Etterspurnaden er mykje større enn tilbodet.  

I kommunane våre trengst det både eigna leilegheiter, bustadhus, utleigeeiningar, småbruk og 

gardar slik at tilbodet er variert og godt. Dette er eit langsiktig arbeid som har vore arbeidd 

med i mange år. Det blir bygd få nye hus i regionen vår. Kostnadene med å byggje nye hus er 

like stor i regionen vår som i meir sentrale strøk, men verdien på husa fell raskt når nøkkelen 

står i døra. Då er salsverdien 60-80 % av byggjekostnadene. Det er like store kostnader å føre 

opp ein bustad i Vest-Telemark som i sentrale strøk.  

 



 

 

 

Kjelde: SSB, 2023 

 

Som ein del av vår strategi for å styrke bustadbygginga i Vest-Telemark, særleg i område 

med kommunal sentralitet 5 og 6, vil vi foreslå eit avgjerande tiltak: innføring av full 

momskompensasjon på bygging av nye bustader.  

Vi ser på dette som eit potent tiltak som kan bidra til å redusere den økonomiske belastninga 

for utbyggarar og stimulere til auka bustadbygging i regionen vår. Ved å redusere 

byggekostnadene kan vi gjere det meir attraktivt for utbyggarar å investere i nye 

bustadprosjekt, sjølv i mindre sentrale og perifere område.  

Vest-Telemark har eit sterkt engasjement for å utvikle og forsterke bygdemiljøa våre, og vi 

ynskjer å ta ein leiande rolle i denne innsatsen. Difor føreslår vi at Vest-Telemark blir sett 

som ein pilotregion for innføring av full momskompensasjon på bygging av nye bustader.  

Vi trur at eit slikt tiltak ikkje berre vil ha positive effektar for bustadbygginga og den 

økonomiske utviklinga i Vest-Telemark, men også kan gje verdifull innsikt og lærdommar 

for andre regionar i landet. Vi er overtydd om at Vest-Telemark, med den unike blandinga av 

bygdebyar og rurale område, er ein ideell region for å teste og evaluere effektane av eit slikt 

tiltak.  

Vi ser fram til å diskutere denne moglegheita vidare og ynskjer å bidra aktivt til utforminga 

og implementeringa av tiltaket. 



 

 

 

3. Demografisk ubalanse 

Den 1.januar 2023 var det 3 451 innbyggjarar over 65 år i alle dei seks kommunane våre 

(kjelde: SSB). Det betyr at kvar fjerde innbyggjar er i denne kategorien, og alle prognosar 

legg opp til at dette skal auke. Forsørgerbyrda blir utfordrande og stiller store krav til 

kommunane. Det er stort behov for fleire innbyggjarar i yrkesaktiv alder.  

 

4. Låg vekst i talet på arbeidsplassar 

Ser ein offentleg og privat sektor under eitt, har veksten i talet på arbeidsplassar i regionen 

vore på 2,1 % totalt dei siste 20 åra. Det plasserer Vest-Telemark på ein 60. plass av 73 

norske regionar. (Kjelde: https://regionalanalyse.no/rapport/3824/1/1) 

 

5. Kompetansebehov i kommunane 

• Nasjonalt har 35 % av befolkninga over 16 år høgare utdanning.  

• Tilsvarande tal for Vest-Telemark er 27,6 %.  

• 44,3 % har vidaregåande opplæring som høgaste utdanningsnivå.  

• I haustens stillingsslepp, ei samla utlysing av alle ledige stillingar i Vest-Telemark, 

var det utlyst over 40 stillingar innan helse og omsorg i dei 6 kommunane.  

 

 

6. Statlege arbeidsplassar forsvinn 

Utviklinga av statlege arbeidsplassar har vore svært negativ. I 2018 var det 202 statlege 

tilsette i regionen, i 2008 var talet 237 tilsette. Effekten av dette er tilsvarande eit tap av 1500 

statlege arbeidsplassar i Oslo. 

 

Basert på det som er skrive over, ynskjer Vest-Telemark å utvikle ei bygdevekstavtale rundt 

desse tema/måla: 

- I løpet av 2026 skal Vest-Telemark bli ein pilotregion for innføring av full 

momskompensasjon på bygging av nye bustader.  

- I løpet av 2026 skal Vest-Telemark kunne vise til positiv befolkningsvekst, fleire 

innbyggjarar samanlikna med 2022.  

- I løpet av 2026 skal Vest-Telemark ha vekst i arbeidsplassar i privat sektor 

samanlikna med 2022. 

- I løpet av 2026 skal alle kommunar ha høgare andel faglærte tilsette i helse/omsorg 

og oppvekst samanlikna med 2022. 

https://regionalanalyse.no/rapport/3824/1/1


 

 

- I løpet av 2026 skal det vere minst 20 fleire statlege årsverk lokalisert i Vest-

Telemark, samanlikna med 2022. 

 

I prosessen med å utvikle avtala kan det bli aktuelt å talfeste desse måla nærare.  

 

Berekraftsmål som vil liggje til grunn for utviklinga av ei bygdevekstavtale: 

 

8 - Anstendig arbeid og økonomisk vekst 

9 - Industri, innovasjon og infrastruktur 

11- Berekraftige byar og lokalsamfunn 

12 - Ansvarleg forbruk og produksjon 

17 - Samarbeid for å nå måla 

 

Prosjektskildring 

Å utvikle ei bygdevekstavtale for kommunane i Vest-Telemark må organiserast på ein måte 

som byggjer på eksisterande samarbeid og strukturar. Det er viktig å finne ein balanse 

mellom å involvere breitt og samtidig ha tydeleg retning og framdrift på arbeidet. Utvikling 

av avtala vil kreve innsats frå Vest-Telemarkrådet, kommunane, statsforvaltaren, Vestfold og 

Telemark fylkeskommune og andre aktørar, men eit viktig premiss for å lykkast er at statleg 

nivå koordinerer seg, bidreg i prosessen og er viljuge til å bidra til konkrete satsingar på ulike 

område gjennom ein avtaleperiode. 

Det blir lagt opp til ei styringsgruppe med representasjon frå rådet, kommunane, 

fylkeskommunen, statsforvaltaren, og eventuelt departementet. I tillegg blir det lagt opp til 

tematiske arbeidspakker med prosjektgrupper som jobbar fram konkrete tiltak som er tilpassa 

situasjonen i våre kommunar. 

Avtala skal utformast på relativt kort tid, og det er viktig å ha ein dedikert administrativ 

ressurs for å koordinere og drive arbeidet framover. Denne kan vere anten frikjøpt, innleigd 

eller tilsett. Det er ynskjeleg å behalde kompetanse og nettverk for vidare samarbeid og 

gjennomføring av tiltak i regionen etter avtaleperioda. Hovudoppgåva til prosjektleiar blir å 

koordinere arbeidet i styringsgruppa og arbeidsgruppene, og informasjonsflyten mellom 

desse. Læring og evaluering undervegs blir viktig, og skal vere eit punkt på alle møte i 

styringsgruppa. Det er viktig å hauste erfaringar og lærdom som kan vere til nytte for 

kommunane uansett om ein endar opp med ei bygdevekstavtale eller ikkje.  

Det er i tillegg viktig at Vest-Telemarkrådet og formannskap/kommunestyre jamnleg blir 

orientert om arbeidet.  

 



 

 

Arbeidspakke 1: Momskompensasjon på bygging av nye bustader 

Prosjektgruppa har ansvar for å kome med forslag om korleis ein kan teste ut effektar for at 

Vest-Telemark kan bli ein pilotregion for innføring av full momskompensasjon på bygging 

av nye bustader.  

 

Arbeidspakke 2: Fleire innbyggjarar 

Prosjektgruppa har ansvar for å kome opp med tiltak og ordningar for korleis det kan leggjast 

til rette for fleire innbyggjarar. Fokus på bustader (både leige og eige) for ulike grupper er 

heilt avgjerande. I tillegg er arbeidet med bygdelos/bygdevert, som fleire kommunar er i gong 

med, viktig å trekke inn i dette arbeidet. Auka bustadsattraktivitet med innbyggjarar som 

trivst og har møteplassar er avgjerande for å lykkast. 

Aktuelle aktørar: Kommunalt tilsette på bustad/plan, Husbanken, VTFK 

Arbeidspakke 3: Vekst i privat sektor 

Prosjektgruppa har ansvar for å kome opp med tiltak og ordningar som skapar fleire private 

arbeidsplassar i Vest-Telemark. Dette kan til dømes vere forsterka gründersatsing, målretta 

oppfølging av eksisterande bedrifter, etablering av avdelingskontor for større bedrifter med 

hovudkontor i større byar, rekruttering, utprøving av nye verkemiddel, attraktive 

kontorfellesskap og næringshagar og vidareføring av eksisterande satsingar i eigenregi. 

Aktuelle aktørar: Næringssjefane, Telemark Næringshage, næringsforeningar, VTFK næring, 

SIVA, Innovasjon Norge 

Arbeidspakke 4: Høgare andel faglærte 

Prosjektgruppa har ansvar for å kome opp med tiltak og ordningar som gjev kommunane 

tilgang på meir faglært arbeidskraft. Dette gjeld både å leggje til rette for at tilsette kan oppnå 

formalkompetanse, etter- og vidareutdanning for tilsette som sikrar relevant og oppdatert 

kompetanse på prioriterte felt, tiltak for å bruke kommunen som opplæringsarena for unge og 

fokus på lærlingplassar og rekruttering. Det er viktig å byggje vidare på kartleggingar og 

ordningar som har vore/er gjort.  

Aktuelle aktørar: Kommunalsjefar helse og oppvekst, VTFK, USN, UDIR, NAV, NHO, 

fagforeningar, andre aktørar innan arbeid og inkludering i regionen 

Arbeidspakke 5: Statlege arbeidsplassar 

Prosjektgruppa har ansvar for å finne ut korleis ein kan sikre fleire statlege arbeidsplassar i 

regionen. Det er viktig å identifisere kva område som kan vere aktuelle, og det er naturleg å 

sjå føre seg ein kombinasjon av styrking av eksisterande fagmiljø, utflytting av 



 

 

arbeidsplassar, utlysing av stillingar i embetsverket der ein kan jobbe frå Vest-Telemark, 

hospiteringsordningar med meir.  

Aktuelle aktørar: Politisk og administrativ leiing i kommunane, VTFK, Vest-Telemark 

Næringsbygg, næringshagane i regionen, KDD, Statsforvaltaren, andre statlege aktørar 

 

Framdrift, organisering, milepælar, ansvar og budsjett 

Når Kva Kven/ansvar Budsjett 

H23/V24 Rekruttering av prosjektleiar Vest-Telemarkrådet 1,2 millionar 

(dekker lønn, 

sosiale kostnadar, 

kontor, utstyr, 

reiseutgifter, mm) 

V24 Oppnemning av styringsgruppe Deltakarar: 

- Vest-

Telemarkrådet/p

rosjektleiar 

- Kommunane 

- Vestfold og 

Telemark 

fylkeskommune 

- Statsforvaltaren 

- Kommunal- og 

distriktsdeparte

mentet 

 

50 000,-  

Det blir lagt opp 

til 8 fysiske 

arbeidsmøte, i 

tillegg til kortare 

statusmøte på 

Teams. 

V24 Organisering av arbeidsgrupper (Sjå over) 100 000,- 

Det blir lagt opp 

til 5 arbeidsmøte i 

kvar gruppe, i 

tillegg til kortare 

statusmøte på 

Teams.   

Det blir lagt opp at det fyrste møtet i styringsgruppa og arbeidsgruppene blir eit felles 

oppstartsseminar der ein går gjennom rammene og måla for prosjektet. 

V24 Januar - Mai  50 000,- 



 

 

Moglegheitsfase 

Styringsgruppa og 

arbeidsgruppene i arbeid. Viktig 

fokus i denne fasa er å få fram 

alle moglege idear og tiltak. Her 

vil det bli behov for at (delar av) 

gruppene har temamøte med 

eksterne for å få innspel. 

til eksterne møte 

V24 Regional ungdomsrådssamling 

 

Vest-Telemarkrådet har god 

erfaring med å samle 

ungdomsråda til møte for å 

diskutere felles utfordringar, og 

det er naturleg å leggje opp ei 

samling med bygdevekstavtale 

som tema. Dette må leggjast opp 

slik at dei får eit skriftleg 

utgangspunkt som skal 

diskuterast på kommunale 

ungdomsrådsmøte, og at dei tek 

med seg sine forslag og 

meiningar inn i fellesmøtet.  

Prosjektleiar 

Ungdomsråda 

Representasjon frå 

styringsgruppe og 

arbeidsgrupper. 

60 000,- 

Mai24 Status i Vest-Telemarkrådet Prosjektleiar, 

representant frå 

styringsgruppa 

 

Mai/juni 

2024 

Oppsummeringsfase 

Gruppene konkretiserer og 

sorterer innspela, vurderer kva 

som må sjekkast ut og avklarast 

og lagar ein oversikt over 

prioriterte tiltak på kvart 

område. Eit viktig fokus her er 

forventningar til statleg nivå på 

deira bidrag.  

 

Styringsgruppa og 

arbeidsgruppene 

40 000 

Aug.24 Status i Vest-Telemarkrådet Prosjektleiar, 

representant frå 

styringsgruppa 

 



 

 

Aug/sept 

2024 

Avtalefase 

Tiltaka blir konkretisert og 

avtaleutkast utarbeidd. 

Ved behov må politisk leiing i 

KDD og i kommunane koplast 

på.  

Prosjektleiar, 

styringsgruppe, 

arbeidsgrupper 

 

1.okt 24 Siste frist avtaleutkast   

Okt/nov 

24 

Vedtaksfase 

Avtala går til vedtak i 

kommunestyra i dei seks 

kommunane. 

Prosjektleiar  

15. nov 

24 

Frist for lokalpolitisk 

handsaming og innsending av 

avtale til KDD 

  

SUM   1 500 000 

 

 

 



Vest-Telemarkrådet Rådsmøte 23. mai 2023 

Sak 18/2023 Omorganisering av Vest-Telemarkrådet til interkommunalt politisk råd 

Bakgrunn 

Vest-Telemarkrådet er i dag organisert som ei juridisk eining med heimel i tidlegare 

kommunelov § 27. I ny kommunelov blir ikkje § 27-samarbeid vidareført, og eksisterande 

samarbeid må omorganiserast i løpet av 2023.  

Etter ny kommunelov og tolking frå departementet, er einaste alternativ for omorganisering å 

bli interkommunalt politisk råd (IPR) etter kommunelova kapittel 18.  

Ved oppretting av eit politisk råd må det bli inngått ei skriftleg samarbeidsavtale mellom alle 

deltakarane i rådet. Vest-Telemarkrådet skal bli omgjort til eit IPR gjennom vedtak av 

samarbeidsavtala i alle dei deltakande kommunane før konstitueringa i dei nye 

kommunestyra. Bakgrunn for dette er vedtak i Vest-Telemarkrådet 18. oktober 2022 :  

Utkast til kommunestyresak om omorganisering vert lagt fram for Vest- 

Telemarkrådet i maimøtet 2023 slik at kommunane kan vedta omorganiseringa før 

kommunevalet. 

For god framdrift av etableringa av nytt samarbeidsorgan, ber vi om at alle sittande 

kommunestyre behandlar samarbeidsavtala før valet 11. september 2023.   

Det må bli sett ein dato for etableringa. Ein foreslår rådsmøte som er sett til 17. oktober 2023. 

Styrande organ i ein mellomperiode 

Frå etablering av Vest-Telemarkrådet IPR til det fyrste Vest-Telemarktinget  5. desember 

2023, vil ikkje rådet lenger ha ein leiar eller nestleiar. Det er fyrst i tingmøtet at valkomiteen 

kjem med si innstilling. Det må difor bli etablert ei mellombels løysing på val av 

regionordfører og regionvaraordfører fram til Vest-Telemarktinget. 

Fram til det fyrste regionrådsmøte etter valet (17. oktober) er det naturleg at sittande 

regionrådordfører og varaordførar møter i rådsmøta og arbeidsutvalet. 

I rådsmøtet 17. oktober blir det foreslått at regionrådet konstituerar seg sjølv og vel 

regionordførar og varaordfører som får i oppgåve å delta i arbeidsutvalet og førebu 

regionrådet 14. november og tingmøtet 5. desember. På tinget blir regionordførar og 

regionvaraordførar vald og godtgjersla fastsett.  

Nedanfor følger forslag til tekst i samarbeidsavtale for Vest-Telemarkrådet: 



Samarbeidsavtale 

1. Namn og geografisk omfang  

Etter kommunelova §18-1 vert det oppretta eit interkommunalt politisk råd for 

kommunane Fyresdal, Kviteseid, Nissedal, Seljord, Tokke og Vinje. Rådet sitt namn 

er Vest-Telemark interkommunalt politisk råd, kalla Vest-Telemarkrådet.  

2. Formål  

Vest-Telemark interkommunalt politisk råd skal vera eit samarbeidsorgan for dei 

deltakande kommunane på alle område og alle plan, og skal vera eit organ for løysing 

av felles spørsmål og oppgåver for dei same kommunane.  

Hovudfokus i arbeidet er at Vest-Telemark skal vera ein levande region der 

opparbeidd identitet og kultur vert vidareført saman med innovasjon og nyskaping. 

Gjennom samhandling over kommunegrenser skal Vest-Telemarkrådet bidra til å 

gjere regionen attraktiv for busetnad, arbeid og oppleving.  

Vest-Telemarkrådet skal arbeide med å auke innbyggjartalet i regionen, skape fleire 

arbeidsplassar, sikre god infrastruktur i og gjennom regionen og medverke til 

tenesteutvikling og kompetanseheving i regionen.  

3. Eige rettssubjekt  

Vest-Telemark interkommunalt politisk råd er eit sjølvstendig rettssubjekt med eige 

organisasjonsnummer.  

4. Organisering Vest-Telemarktinget  

4.1 Vest-Telemarktinget 

Representantskapet, kalla Vest-Telemarktinget, er det øvste organet i det  

 interkommunale politiske rådet. 

Ordførar, varaordførar og eit anna kommunestyremedlem i dei deltakande 

kommunane utgjer medlemene av Vest-Telemarktinget.  

Det blir oppnemnt personlege vararepresentantar for kvar representant.  

Vest-Telemarktinget vel sjølv leiar/regionordførar og nestleiar/regionvaraordførar for 

to år av gongen etter forslag frå valnemnda.  

Funksjonstid og endring i medlemmar eller varamedlemmar følgjer av kommunelova 

§ 18-3. Valperioden for tinget fylgjer kommunevalperioden 

Rådmennene/kommunedirektørane har møte- og talerett i tinget.  

Vest-Telemarktinget kjem saman minst to gonger i året. Fyrste møte skal normalt 

haldast i april/mai og det andre i desember. 



Innkallinga til Vest-Telemarktinget skal vera skriftleg og skal sendast med minst 14 

dagars varsel og skal innehalde oppgåve over dei sakene som skal handsamast.  

Vest-Telemarktinget gjer sine vedtak i møte leia av regionordførar eller av 

regionvaraordførar når ordføraren har forfall. Viss ingen av desse er med i møtet, vel 

tinget ein møteleiar for møtet.  

Vedtak i Vest-Telemarktinget blir gjort med vanleg fleirtal og er gyldig når minst 

50% av medlemene/varamedlemene møter og har røysta i den aktuelle saka. Ved likt 

stemmetal gjer møteleiaren si røyst utslaget. 

Vest-Telemarktinget sitt ansvar er:  

• Godkjenning av 4 årig strategi med handlingsprogram og budsjett.  

• Godkjenning av årsmelding og rekneskap.  

• Fastsetting av godtgjering og liknande.  

• Handsame forslag til endringar i samarbeidsavtala.  

• Val, oppnemning og tilsettingar.  

• Oppnemning av regionråd og andre underutval.  

• Fatte vedtak i saker som høyrer inn under Vest-Telemarktinget.  

4.2 Regionrådet  

Ordførarane i dei deltakande kommunane utgjer rådet, med varaordførarane som 

personlege vararepresentantar. Rådet skal stå for den daglege drifta i samarbeid med 

sekretariatet, og i samsvar med vedtekne arbeidsoppgåver. 

Leiar og nestleiar i rådet blir vald av tinget for 2 år av gongen. Tittelen for desse 

tillitsvalde er regionordførar for Vest-Telemark og regionvaraordførar for Vest- 

Telemark og samanfallande med leiar og nestleiar i Vest-Telemarktinget. 

Rådmennene/kommunedirektørane har møte- og talerett i rådet.  

Kvart medlem av Vest-Telemarkrådet har vetorett med omsyn til om ei sak skal 

handsamast i rådet. Viss vetoretten blir nytta, skal saka trekkast frå vidare 

handsaming. Det skal tungtvegande grunnar til for å nytte vetoretten, og bruken skal 

grunngjevast i kvart tilfelle. Vedtak i saker som Vest-Telemarkrådet handsamar blir 

gjort med vanleg fleirtal. Ved likt stemmetal gjer møteleiarens røyst utslaget.  

4.3 Arbeidsutvalet  

Arbeidsutvalet består av rådets leiar, nestleiar, leiar av kommunedirektørutvalet og 

dagleg leiar i regionrådet.  

Arbeidsutvalet førebur rådsmøta og samordnar aktivitet i og mellom dei ulike organa i 

regionrådet.  

4.4 Valnemnd  

Valnemnda består av to ordførarar og leiar av kommunedirektørutvalet. Valkomiteen 

vert oppnemnd av Vest-Telemarktinget. 



 

4.5 Sekretariatet  

Dagleg leiar er den øvste administrative leiaren for verksemda. Sekretariatet har 

kontorstad i Kviteseid. 

 

Dagleg leiar og andre tilsette og engasjerte skal vera tilsett i Vest-Telemark 

interkommunalt politisk råd.  

 

Sekretariatet ivaretar Vest-Telemarkrådet sine administrative funksjonar og utarbeidar 

saksframlegg etter avklaring med arbeidsutval. 

 

Dagleg leiar rapporterer fagleg og administrativt til regionordførar i  

Vest-Telemarkrådet.  

 

4.6 Kommunedirektør-/rådmannsutval  

Kommunedirektør-/rådmannsutval utfører ved behov saksførebuing og har ansvar for 

følge opp bestillingar frå rådet.  

Vest-Telemarkrådet sin administrasjon er tillagt sekretariatsfunksjon for utvalet.  

Vervet som leiar i kommunedirektør-/rådmannsutvalet går på omgang med 2 års 

funksjonstid.  

 

4.7 Næringskollegiet 

Næringskollegiet er eit formelt samarbeid mellom dei næringsansvarlege i 

kommunane. Næringskollegiet jobbar overordna og strategisk, og med ulike nærings- 

og utviklingsprosjekt.  

Vest-Telemarkrådet sin administrasjon er tillagt sekretariatsfunksjon for kollegiet.   

Vervet som leiar i næringskollegiet går på omgang med 2 års funksjonstid.  

 

5. Mynde som er lagt til rådet  

Vest-Telemarkrådet har ikkje høve til å ta opp lån utan særskild godkjenning av 

deltakarkommunane. 



Fyresdal kommune er ansvarleg for rekneskapsføringa og forvaltninga av midlane til 

regionrådet.  

6. Budsjett og finansiering

Vest-Telemarktinget vedtek etter forslag frå rådet kvart år eige budsjett.

Etter vedtak i Vestfold og Telemark fylkesting dekker Telemark Utviklingsfond ein

del av kommunane sine årlege utgifter til det regionale samarbeidet. Tilsvarande

beløp vert dekt av dei 6 kommunane etter slik fordeling: 50 % fordelast med like

beløp på dei 6 kommunane, medan resterande 50 % vert fordelt etter folketalet i den

einskilde kommune.

Deltakarkommunane skal ikkje gjere innskott i Vest-Telemarkrådet i samband med at 

Vest-Telemarkrådet blir organisert som eit interkommunalt politisk råd etter kapittel 

18 i kommunelova. 

Vest-Telemarktinget skal i samband med budsjetthandsaming fastsetje godtgjering til 

regionordførar og regionvaraordførar. Reiseutgifter i samband med møta i Vest-

Telemarktinget og rådet dekkast av den einskilde kommune.  

Regionordførar saman med dagleg leiar vert tildelt prokura. 

7. Utmelding

Ved ei eventuell utmelding skal reglane i IKS-lova bli følgd.

8. Oppløysing

Ved ei eventuell oppløysing skal reglane i IKS-lova bli følgd.

Framlegg til vedtak:  

1) Vest-Telemarkrådet konstituerar seg sjølv i fyrste møtet etter kommunevalet – det

må veljast ein leiar og nestleiar fram til ordinært val i tingmøtet 5. desember 2023.

2) NN kommune vedtek samarbeidsavtale for Vest-Telemark interkommunalt politisk

råd slik avtala ligg føre.



Vest-Telemarkrådet Rådsmøte, 23. mai 2023 

Sak 19/2023 Markering av Vest-Telemarkrådet 30 år 

Vest-Telemarkrådet vart stifta 2. september 1993 på Morgedal Hotel. Det vil vera ei fin  

anledning til å markere 30 årsjubileet på neste rådsmøte som er fastsett 29. august og legge 

dette til Morgedal Hotel. Korleis markeringa skal skje blir lagt her fram til drøfting.  

Ein kan markere 30 år enkelt med  rådsmøte til vanleg tid (kl. 10.00), jubileumskake og 

avslutte med ein to eller tre rettars lunsj.  

Alternativt gjere litt meir ut av det og sette rådsmøtet noko seinare på dagen for så ha  

jubileumsmiddag der ein inviterer gjester og har eit lite program.   

25 årsjubileet vart markert i samband med tingmøtet i desember 2018. Då starta tingmøtet  

Kl. 14.00 og vi hadde jubileumsmiddag der tidlegare regionordførarar og  

regionrådsleiarar vart invitert, totalt ca 40 personar. Middagen starta og slutta med allsang, 

det var kulturinnslag med Rui-jentene, historisk oppsummering ved Arne Vinje og diverse 

taler.  

Framlegg til vedtak: Administrasjonen er ansvarleg for å lage ei enkel markering på 

Morgedal Hotel på dagtid 



Vest-Telemarkrådet  Rådsmøte 23. mai 2023 

Sak 20/2023  Berekraftig mobilitet og kollektivtransport 

Administrasjonen i Vest-Telemarkrådet har vore i møte med fylkeskommunen om å gå saman 

om ein prosess for å vurdere behov og moglege løysingar for berekraftig mobilitet og 

kollektivtransport i Vest-Telemark, berekraftig miljømessig, sosialt og økonomisk. 

Målet er å jobbe saman om berekraftig mobilitet for å skape gode løysingar og redusere 

klimagassutslepp.  

Bakgrunnen for initiativet er at busstilbodet i Vest-Telemark har blitt endra. 

Som fylgje av fylkeskommunen si anbodstildeling til Farte og ny regional strategi for 

kollektivtransport, er mellom anna er prisane på billettar vesentleg rimelegare og avgangane 

auka på enkelte skuleruter. (Regional strategi for alternative kollektivløysingar i område med 

lågt passasjergrunnlag 2023-2030: Kollektivtrafikk utanfor bykjernar). 

I tillegg har den kommersielle ruta Haukeliekspressen, operert av Telemark Bilruter AS og 

Tide buss AS blitt noko redusert på strekninga Haukeli-Seljord. 

Det vil vera hensiktsmessig å legge opp til ein grundig prosess for å kartlegge behovet for 

kollektivtransport og alternative transportløysingar. 

Det er viktig at eit kollektivtilbod er nyttig for innbyggjarane. I ein prosess må ein vurdere 

frekvens og dekning, og korleis ein best kan finne løysingar og treffe etterspørselen. Ein må 

definere behovet til dei ulike målgruppene.  

Prioritering i dag er lange strekk og skuleskyss. Nye strategiar og tilbod kan vera vegen å gå. 

Billettpris er i dag veldig varierande. T.d. prisen for å reise til Skien er låg og i kontrast til 

ordinær pris for å reise til Oslo. Pris er eit viktig verkemiddel når det gjeld å vera attraktiv for 

ulike målgrupper, men lågare pris må finansierast. 

Det er ei utfordring at dei «ikkje-digitale» kundane må ofte kjøpe dyraste billett.  

Transport og korrespondanse er eit komplisert bilde, men i det føreståande arbeidet vil ein på 

best mogleg måte avdekke heilskapen og kommunisere dette til reisande. T.d. Tokke, Vinje, 

Kongsberg, Oslo, må sjåast i samanheng med dei som kjem frå Bergen og Haugesund.  

Det å synleggjera kollektivtilbodet med sine korrespondansar på ein betre på måte vil vera 

viktig i arbeidet. 

I eit samarbeid om mobilitet vil haldningsskapande arbeid bli vektlagt - haldningsskapande 

arbeid med fokus på bruk av kollektiv-tilboda og samkøyring privat og i arbeidssamanhang.  

I felles klimaplanen for Vest-Telemark er Transport eit eige satsingsområde, der målet er å 

redusere klimagassutslepp frå transport.  Eit av tiltaka er å redusere køyringa til samlingar og 

møte i kommunane ved å legge tilrette for samkøyring og digitale møte.  



Med den nye fylkesinndelinga vil det vera fornuftig å starte eit arbeid om berekraftig 

mobilitet så snart organiseringa av ny fylkeskommune er på plass og det er kapasitet til å 

starte opp. Vest-Telemarkrådet kan raskt stille med ressursar for sin del av arbeidet.   

Det er ikkje avdekt kor mykje pengar det nye fylket vil ha til berekraftig mobilitet 

/kollektivtransport. Ein vil i denne samarbeidsprosessen med fylkeskommunen ta sikte på å få 

fram konkrete innspel til det fylkeskommunale budsjettet for 2025, samtidig som funn 

undervegs kan implementerast når dei blir vurderte som nyttige og aktuelle. 

 

Hovudansvarleg for prosessen vil vera fylkeskommunen.  

 

 

 

Framlegg til vedtak: Vest-Telemarkrådet stiller seg positive til at administrasjonen i Vest-

Telemarkrådet inngår eit samarbeid med fylkeskommunen om 

berekraftig mobilitet og kollektivtransport 

 

 

 

 



Vest-Telemarkrådet Rådsmøte 23. mai 2023 

Sak 21/2023 Vest-Telemark sine samferdselsprioriteringar 

Bakgrunnen for denne saka er at tilførsel av investeringsmidlar til samferdsel krev eit 

kontinuerleg arbeid. Saka er på den måten eit framhald av liknande saker frå dei siste om lag 

15 åra og som har gitt betydelege resultat. 

Ordførar Bjørn Nordskog gir ei kort orientering om saka i rådsmøtet. 

Vekta i saka er lagt på tydeleg definerte prosjekt på riksvegane i Vest-Telemark, samstundes 

som vi på dei store prosjekta er på line med Statens Vegvesen sine siste prioriteringar våren 

2023 i sine innspel til komande NTP. 

I drøftingsmøte og i dei opne informasjonsmøta som Statens vegvesen har halde, blir det 

gjentatt at dei ynskjer seg støtte og aktivt arbeid lokalt inn mot sentrale og bevilgande 

myndigheter for å halde oppe investeringsnivået. Denne saka er også eit delsvar på denne 

oppmodinga, føresett at vedtak og sak blir brukt i utoverretta arbeid. 

Det er også viktig med tilførsel av større midlar til fylkeskommunen til vegføremål. Korleis 

bruken av desse midlane skal prioriterast, blir avgjort gjennom prosessar i fylkeskommunen. 

For perioden 2024-27 kjem det eit utkast på høyring i nær framtid, der Vest-Telemarkrådet 

bør fremje sine synspunkt og prioriteringar. 

Behovet for drifts- og investeringsmidlar til prosjekt i Vest-Telemark bør vere synleg for alle 

og blir ikkje grunngjeve nærare her. Dette gjeld både riks- og fylkesvegar. 

Når det gjeld dei store nasjonale prosjekta på E134, bør Vest-Telemarkrådet støtte 

prioriteringa til Statens vegvesen sidan deira prioritering er svært gunstig for den langsiktige 

utviklinga av E134 og for sambandet aust- og vestover. 

For regionale prosjekt på jernbane, havner og farled, bør Vest-Telemarkrådet stille seg på line 

med fylkeskommunen. Gjensidig oppslutning om dei overordna prioriteringane er avgjerande 

for å vinne fram. 

Framlegg til vedtak: 

Samferdsels-infrastruktur: Vest-Telemarkrådet si prioritering for statsbudsjettet 2024 

og komande NTP (2025-36) 

1. For dei store prosjekta sluttar vi oss til Statens vegvesen si prioritering av nytt løp i

Oslofjord-tunnelen og tunnel Seljestad-Røldal, begge på E134. Vest-Telemarkrådet vil

også trekke fram prosjektet Saggrenda-Elgsjø (Meheia) på E134.

Vest-Telemarkrådet vil understreke den store betydning alle tre prosjekta har for

regularitet og trafikk-tryggleik i kvart sitt område. Alle tre har godkjende planar der

bygginga kan setjast i verk på kort varsel.

2. Statens vegvesen foreslår auka satsing på drift og vedlikehald i åra som kjem. Dette

meiner vi er rett prioritering. For Vest-Telemark er det nå ei rad mindre og mellomstore



tiltak som ventar på finansiering for å kunna bli realisert. Dette gjeld strekninga Bøgrend-

Seljord på E134, der spesielt Særensgrend-Kjeringdalen er kritisk i forhold til 

vinterproblematikk. For RV41 er dei prioriterte strekningane Steane-Vrådal, delvis inkl. 

GS-veg, samt Kviteseidkleivane, GS-veg Kvitsund-Kviteseid og nytt kryss for avkjøring 

til Kviteseid. Det er viktig at dei delprosjekta som er omtalt i saksutgreiinga her blir 

realisert så snart som mulig og i den rekkefølgja som Statens vegvesen ser er rasjonell. Alt 

i alt trengst det betydelege midlar. 

 

3. Strekninga Morgedal-Brunkeberg-Seljord (Nordbygda) på E134 treng oppdaterte planar. 

Vest-Telemarkrådet ber derfor Statens vegvesen starte opp arbeidet med å revidere 

planane frå 2010 og legge til grunn ein standard som samsvarar med status for vegen. 

 

4. Fylkesvegane i  Vest-Telemark er i forfall og treng betydelege midlar. Behovet er godt 

dokumentert av fylkeskommunen. Det trengs også investeringsmidlar til å utvikle 

fylkesvegnettet for å understøtte målsetjinga om desentralisert busetjing og 

næringsverksemd. Staten må auke dei årlege beløpa til Telemark fylkeskommune til 

fylkesvegformål til eit betydeleg høgare nivå. 

 

5. Når det gjeld tiltak og investeringar knytt til jernbane, havner og farled, støttar Vest-

Telemarkrådet seg på vurderingane som blir gjort i fylkeskommunen og stiller seg bak 

deira prioriteringar. 

 

  



Vedlegg til sak xx/23.  

Prosjektportefølje for E134, RV41 og RV36 i Vest-Telemark 

Innleiing. 

E134 og RV41 i Vest-Telemark er sentrale for aust-vesttrafikken og regionale samband, men har også 

ein svært viktig funksjon som lokalveg. Standarden på desse vegane er derfor viktig for daglege 

brukarar, varetransport, arbeidspendlarar og andre, når det gjeld sikker og påliteleg transport. 

 

I 2014/2015 gjennomførte Statens vegvesen ei omfattande analyse som mellom anna konkluderte med 

at E134 i framtida burde leggast i ein ny trasé på strekningen Gvammen (Hjartdal) – Grungedal. 

Denne anbefalinga blei i 2016 fylgd opp av ein KVU som meir detaljert gjekk inn på løypevalet. 

Løysinga med E134 i ny trasé er nå vedtatt nasjonal politikk. 

 

Aust-vestutgreiinga hadde tidsperspektiv fram mot 2050. På E134 er det fleire store prosjekt som er 

ferdig planavklart og som ligg i kø i påvente av oppstart. Det gjeld løp nummer to i Oslofjordtunnelen, 
nye tunnelar over Haukeli via Røldal til Seljestad og ny veg over Meheia (Notodden-Kongsberg). 

I tillegg kjem andre strekningar som ikkje er fullt ut planavklart. Dette gjeld særleg Elgsjø-Gvammen, 

Dagslett-E18 og Bakka-Solheim. 

 

Med det tempoet som er nå i oppstart og bygging av store prosjekt på E134, er det realistisk sett 

usannsynleg at ny trasé Gvammen-Grungedal er ferdig bygd før 2050. I mellomtida er vi avhengig av 

vegen i dagens trasé. I eit slikt tidsperspektiv kan det forsvarast å utvikle vegen til langt på veg å 

oppfylle H1-krava (nasjonal hovudveg) og å bruke betydelege midlar for å nå dette målet. 

 

Dei siste 10 åra er det gjennomført ei trinnvis utbygging av delar av strekninga Haukeli-Seljord. I 

tillegg er det store tunnelprosjektet Mælefjelltunnelen fullført. 

 

Nå står nye tiltak for tur – av varierande storleik. Nedanfor er ei opplisting av prioriterte prosjekt i 

porteføljen, i rekkefylgje frå vest mot aust. 

 

E134 
Særensgrend-Kjeringdalen. 

 Planområdet omfattar strekninga Bøgrend – Særensgrend i 

Vinje kommune. Strekninga er på ca. 3 km og er avgrensa 

som vist på vedlagte kart. Vegvesenet vil utarbeide eit 

planforslag fram mot sommaren 2023. Planforslaget vil bli 

lagt ut til høyring og offentleg ettersyn, og det blir mogleg 

å komme med merknader og motsegn til forslaget før 

vidare politisk handsaming. Det er eit mål at planen blir 

vedteke i løpet av hausten/vinteren 2023.  

 

E134 har dårleg kurvatur, er smal og det har vore mange 

ulukker i området. Formålet med planarbeidet er å auke 

trafikktryggleiken og framkoma på vegen gjennom betre 

kurvatur og sideterreng. E134 skal utbetrast til 9,0 m 

vegbreidde inkl. 1 m skulder på kvar side. Det er behov for 

omlegging av traséen for å klare geometriske krav til ny 

veg. 

 

Stigninga gjennom Kjeringdalen vil kunna eliminerast 

gjennom ei viss omlegging av vegen på den delen av strekninga. Nåverande veg kan då brukast til GS-

veg. 

 

Tveitogrend-Åmot vest. 



 

 
 

Det påbegynte arbeidet med kurveutretting og breiddeutviding sør for Tveitogrend må fullførast. 

Vidare er målet å jamne ut vertikalkurvaturen ved mot Åmot sentrum til å ha max 6 % stigning. 

 

 

Høydalsmo. 

Det er lagt fram forslag til utbetring av vegen gjennom Høydalsmo, framfor alt utviding av brua. 

Dessutan betre kryssløysingar utjamna vertikalkurvatur mellom sentrum og CircleK. 

 

 
 

  



Morgedal-Brunkeberg-Seljord. 

 

 
 

Den aktuelle strekningen er om lag 14 km. Det ligg føre 3 reguleringsplanar frå tidlegare, men desse 

må gjennomgåast og reviderast. Nytt kryss med RV41 er ikkje ein del av desse reguleringsplanane.  

 

Passering av Brunkeberg inkl. nytt kryss treng ei meir gjennomgåande vurdering og meir radikale grep 

enn tidlegare tenkt, samtidig som kostnadssida må tas omsyn til viss det skal vere realistisk med 

gjennomføring i første del av komande NTP, dvs. innan 2029. 

 

Det hadde vore ynskjeleg at heile strekningen Seljord (Nordbygda) – Morgedal blei regulert på ny 

med utgangspunkt i tidlegare planar, nye formelle krav til vegutforming og ei ny vurdering av 

ambisjonsnivået for Brunkeberg. Godkjend reguleringsplan er sannsynlegvis det som må til for å få 

prosjektet finansiert. Sjølve gjennomføringa kan delast i fleire byggetrinn. 

 

  



RV41 
 

GS-veg Kvitsund gymnas – Kviteseid. Inkl. nytt kryss. 

 

Føremål med planen  

Føremålet med planarbeidet er å 

regulere areal til gang- og sykkelveg for 

å betre trafikksikkerheita og 

framkomsten for gåande og syklande 

langs rv. 41. Tiltaket inneber òg 

etablering av vatn- og avlaupsanlegg. 

Gang- og sykkelveg vil i hovudsak 

fylgje austsida av eksisterande riksveg, 

og møte eksisterande g/s-veg i sentrum. 

Utbetring av Kviteseidkrysset, tilpassing 

og ombygging av avkøyrsler langs 
strekninga, samt overvasshandtering 

inngår òg i planarbeidet.  

Målsetting for planarbeidet  

På samfunnsnivå er målet med 

planarbeidet å bidra til eit 

transportsystem som er sikkert, fremjar 

verdiskaping og bidreg til omstilling til 

lågutsleppssamfunn. Effekten av dette er 

reduksjon i lokal bilbruk og auke i 

sykkel- og gangtrafikk, samt auka 

trafikktryggleik for mjuke trafikantar.  

 

Resultatmålet er ein vedtatt 

reguleringsplan, byggeplan og ein ferdig 

bygd gang- og sykkelveg langs rv. 41 frå Kvitsund gymnas til Kviteseidkrysset. 

 

 

  



Forslag til nytt kryss RV41 – Kviteseid sentrum 

 
 

Kviteseid-kleivane. 

 

Dette er hårnålsvingane mellom Kviteseid og 

Vrådal. Arbeidet er starta opp med å utvide eit 

par av svingane. Svingane er krevjande for store 

bilar spesielt, med svært krapp kurvatur. 

Hovudstrategien er derfor å utvide svingane og 

forbetre radiusen noko. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  



Steane-Vrådal. 

Dette er sjette og siste byggetrinn på strekninga Treungen-Vrådal. Arbeidet med reguleringsplan er 

godt i gang. Planen er godkjend reguleringsplan i løpet av 2023.  

 

Statens Vegvesen skriv i brevet som varslar 

oppstart (22.09.22): 

Planområdet  

Planområdet omfattar strekninga Steane – Vrådal i 

Kviteseid kommune. Strekninga er på ca. 6 km og 

er avgrensa som vist på vedlagte kart. Planområdet 

omfattar eit areal på rundt 850 daa. Det er tatt med 

godt med areal langs eksisterande veg blant anna 

for å ha tilstrekkeleg areal for evt. omlegging av 

atkomstvegar langs riksvegen. Endeleg størrelse 
på planområdet vil bli avklart gjennom 

reguleringsplanprosessen. Statens vegvesen 

forventar at regulert areal blir vesentleg redusert.  
Formålet  

Formålet med planarbeidet er å leggje til rette for 

utbetring av rv. 41 for å auke trafikktryggleiken og 

betre framkommeligheten. Rv. 41 skal utbetrast til 

7,5 m bredde og gul midtstripe. Vegen skal i 

hovudsak følge dagens trasé, men det vil være 

behov for omlegging av traséen enkelte stader for 

å klare geometriske krav til ny veg. Det skal 

planleggast gang- og sykkelveg på strekninga 

Vrådal hyttegrend – Strånd, ein strekning på ca. 

2,3 km. Planavgrensninga tar med seg strekninga 

fram til og med Furuheimsvegen av omsyn til 

avslutning av gang- og sykkelveg. Prosjektet 

omfattar óg kryssutforming fv. 38 Steane og fv. 38 

Vrådal, samt utbetring av rasteplassen på Steane. 

 

GS-vegen som er ein del av planen, vil føre fram til GS-vegen ved Straand hotell og dekke behovet til 

fastbuande og turistar sør for hotellet. GS-vegen blir ikkje utan vidare finansiert saman med sjølve 

vegutbetringa, men av omsyn til samla prosjektkostnader og -gjennomføring er det viktig at 

vegutbetring og GS-veg blir løyst samtidig. Ref. blå pil i krartet. 

 

 

 

  



RV36 Området Bjørge – xE134. 

Då noverande bompengefinansierte prosjekt på Seljordstrond skulle planleggast, blei det vald ut 3 

delstrekningar. Med bakgrunn i ferdige planar og kostnadskalkyler, samanhalde med 

bompengepotensialet, blei to av strekningane plukka ut for realisering. Det blei då dei to strekningane 

ein såg hadde størst trafikantnytte. 

Den tredje strekningen, som er vist i kartet nedafor, blei svært kosbar med den foreslåtte løysinga. 

Strekninga er om lag 1 km lang. 

Den eine enden av strekninga er kryss med E134. Godt over halve strekninga går gjennom bebygd 

område med fleire avkjøringar. Det er i dag 60 km/t på strekninga, noko som er naturleg både i forhold 

til området sin karakter og at ein (frå sør) skal inn på E134. 

Den utarbeidde reguleringsplanen er sannsynlegvis for ambisiøs og kostnadskrevjande. Det er likevel 
ikkje gjort noko forsøk på ein alternativ, litt mindre omfattande plan. 

Ein naturleg ambisjon for eit prosjekt på denne strekninga kunne vere å primært forbetre den krappaste 
kurvaturen i noverande trasé. For resten av strekninga bør ein vurdere om noko kan gjerast med talet 

på sidevegar og generell oversikt over trafikkbiletet. Det er dessutan behov for om lag 250m GS-veg 

for å knyte seg til GS-vegen som startar ved avkjøringa til Bjørge gard. 



Vest-Telemarkrådet Rådsmøte 23. mai 2023 

Sak 22/2023 Møte telemarksbenken kl. 16.00-18.00 

Det er avtalt med leiar av stortingsbenken i Telemark, Lene Vågslid, om møte med benken 

kl. 16.00-18.00. 

Vest-Telemarkrådet drøfta i rådsmøtet av 21. mars 2023 kva for saker som kunne vera 

aktuelle å ta opp med benken. Dette kom opp:  

1) NTP – ved Bjørn Nordskog

2) Statsbudsjettsaker – ved Erik Skjervagen

3) Kortreist kraft - bruk av kraft til industri i nærområdet der krafta vert produsert og

nettapet redusert – ved Jarand Felland

Desse sakene vart lagt fram for Vest-Telemarktinget i møtet av 25. april 2023 for drøfting og 

innspel. Vest-Telemarktinget støtta opp om dei nemnde tema.  

Som tidlegare praksis ber Vest-Telemarkrådet benken om å koma med tilbakemelding frå sist 

møte. Det er naturleg å starte med tilbakemelding fyrst på rådsmøtet 23. mai.  

Det var fleire saker og utveksling av mykje informasjon på møtet 15. november 2022. 

Administrasjonen gjorde eit notat frå dette møtet. Kort oppsummert: 

a) Halvor Homme orienterte om den politiske frustrasjonen i Vest-Telemark.
Forventinga om ei distriktsregjering som vil distrikta alt vel har ikkje innfridd. Kvardagen som

lokalpolitikar i Vest-Telemark er krevjande.

b) Alle ordførarane orienterte om desse tema gjeldande for sin kommune:

Kommuneramme, status og demografiutvikling

Største utfordringa i Vest-Telemark er demografi.

Husbankens verkemidlar er viktige. Drøfting av ordningar til Husbanken.

c) Busetting av flyktningar, muligheiter og utfordringar

Flyktningar er eit positivt tilskot og er veldig velkomne til regionen

d) Ressurskrevjande brukarar

Krevjande finansieringsmodell for kommunane. Veldig skuffande at finansieringsmodellen

ikkje vert endra.

e) Barnevernsreforma

Dei økonomiske konsekvensane av barnevernsreforma slår veldig negativt ut for enkelte

kommunar. Vest-Telemark blir ein tapar med denne type finansieringsmodellar.

f) Skatteendringar knytt til høgprisbidrag

Status – lovnad varigheit 2024, skal ikkje bli ei varig ordning.

g) Grunnrente og auka bidrag frå konsesjonskraft

Status og konsekvens for Vest-Telemark.

h) Synspunkt på NOU 2022:10 Inntektssystemet for kommunene

Status NOU 2022 og konsekvens for kommunane i Vest-Telemark.

Kva skjer med skjønnsmidlar som er foreslått fjerna i NOUen?

i) Organisering av Statsforvaltaren etter fylkessplittinga



Organiseringa av Statsforvaltaren ligg i kommunaldepartementet, så det er eine og aleine 

regjeringa som avgjer om embetet skal splittast.  

Lene Vågslid, Åslaug Sem-Jacobsen og Tobias Drevland Lund er heilt klare på at embetet skal 

følgje fylkesgrenser. På møtet 15. november 2022 vart det semje om at dei skal gå saman om eit 

skriv og referere til dagens møte.  

j) Ekstraskatt på kr 2,5 mill for Seljord  for ikkje å ha blitt samanslått med ein annan 

kommune.  

Frivillig liten. Står i Hurdalsplattformen. Seljord kommune blir trekt 2,5 mill i året. Det er 

notert sa Lene Vågslid. Det er ein klar lovnad. 

k) Statkraft  

Sentralisering av stillingar gjennom valfri oppmøteplass; Oslo, Sauda eller Dalen. Dette 

kan vera starten på slutten av regionkontora. Det er veldig synd at ein flytter 

arbeidsplassar vekk i frå der verdien er skapt.  

4 ordførarar har sendt brev til Vestre om å stoppe denne prosessen.  

Lene Vågslid og Åslaug Sem-Jacobsen sa at fleire er sett i arbeid for å stoppe denne prosessen. 

Tillitsvalde har sendt brev om at utlysingstekst der det står at det er valfri oppmøtestad, blir 

trekt. 
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	Sak 19 Markering av Vest-Telemarkrådet 30 år
	Sak 20 Berekraftig mobilitet - eit samarbeid med fylkeskommunen
	Sak 21 Vest-Telemark sine samferdselsprioriteringar
	Sak 22 Møte med telemarksbenken



